
HET BELEID VAN DE SPOORWEGDIRECTIE

Amersfoort en Roosendaal werd het werk toen neergelegd, van andere
stations, waar men niets van dat telexbericht begreep, belde men de directie
op en deze liet onmiddellijk weten dat het werk normaal voortgezet moest
worden - het werd toen in Amersfoort en Roosendaal hervat.

Al enkele uren eerder, vermoedelijk aan het eind van de ochtend, had de
directie, ir. W. Hupkes en ir. W. F. H. van Rijckevorsel, overleg gepleegd
met de officiële vertegenwoordigers van het personeel, d.w.z. met het Z.g.
bureau van de Personeelraad. Twee van de leden van dat bureau, de vroegere
vakbondsbestuurders G. Joustra en F. Landskroon, hadden zich donderdag
in het noorden van het land bevonden; Hupkes die over de stakingen in
Twente ingelicht was en die voorzag dat de beroering op de spoorwegen
kon overslaan, had toen onmiddellijk telefonisch contact met hen gezocht
en hun gevraagd, vrijdagochtend met spoed naar Utrecht terug te keren.
Zij hadden dat gedaan - per spoor.

*

Wat bij de Nederlandse Spoorwegen tijdens de April-Meistakingen ge-
schiedde, valt slechts te begrijpen wanneer men, gelijk Rüter gedaan heeft,
op het beleid let dat bij dit grote bedrijf met zijn ruim dertigduizend man
personeel van het begin van de bezetting af gevoerd was. Wij hebben dat
beleid in dit deel reeds ter sprake gebracht toen wij er in hoofdstuk I op
wezen dat de directie en de Personeelraad geen enkel verzet geboden hadden
en zelfs geen woord van protest hadden geuit toen in juli '42 door de bezetter
geëist was dat de spoorwegen ten behoeve van de Jodendeportaties extra-
treinen ter beschikking zouden stellen en van Hooghalen tot Westerbork
een aftakking zouden aanleggen die, aldus de mededeling van de Duitse
Bahnbevollmächtigte, na een jaar (als alle Joden gedeporteerd zouden zijn)
weer afgebroken zou mogen worden. De aanvaarding van die opdrachten
was als uitvloeisel gezien van de principiële afspraak die de directie in juni
'40 met de bezetter gemaakt had: de Nederlandse Spoorwegen zouden,
zonder enige restrictie, alle transporten uitvoeren waartoe de bezetter hun
via de Bahnbevollmächtigte opdracht zou geven - omgekeerd zou de leiding
van het bedrijf volledig bij de directie blijven berusten.
De directie die deze afspraak met de bezetter maakte, bestond nog uit

prof. dr. ir. J. Goudriaan, president-directeur, en de heren Hupkes en van
Rijckevorsel. In hoofdstuk 4 van deel 4 wezen wij er evenwel op dat
Goudriaans positie binnen het bedrijf door gebeurtenissen in de meidagen van
'40 ernstig geschokt was. Daar kwam nog bij dat hij als oud-voorzitter van
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